
 

 

  



 

каждый из диалектов можно считать ветвью арийского языка. Причем некоторые 
арийские племена добились политического превосходства над местными племенами.  

Можно считать, что язык туземцев не есть ветвь арийского языка, но следует 
указать, что различные этносы земель, именуемых ныне Ираном, имевшие свои языки, 
после того как они вошли в состав Иранской империи, утеряли свои языки и культуру 
и были поглощены арийскими языками и культурой.  
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В названиях растений и животных (птиц, водных животных) можно увидеть следы 
языков древних народов, см. восьмой том нашего сборника. Различия в названиях 
указывают на разнообразие этнических групп, что требует новой специализированной 
лингвистической обработки материал новыми методами.  

После этого периода (образования Мидийской и Ахеменидской империй) южное 
побережье Каспийского моря политически примкнуло к иранским территориям. 
Однако с этнической и расовой точки зрения народы обширной территории (Персия/ 
Иран) не были едины, они стали известны под этим именем. Этот конгломерат 
многообразных рас, народов, возникший в результате расовых, этнических черт и 
религиозных убеждений, должен оцениваться с точки зрения их совместного 
существования и отношений. 

Этнологические исследования в Мазандеране, преимущественно на южном берегу 
Каспийского моря (что входит в исследования нашего сборника) сложны, иногда 
затруднены наличием самых разных племен и этносов.  

Отсутствие среди ученых единого мнения относительно происхождения первых 
миграций некоренных народов, а также влияние биогеографии как фактора миграции 
–сформировало теории, которые за последнее столетие неоднократно менялись. 
Открытия в археологии и генетике дали новые перспективы, возможность провести 
научный анализ. 

 Наиболее спорным является арийский вопрос, и их кочевое состояние этих 
племен, о чем говорится в классификации профессора Шишева в речи 
«Происхождение ариев» (), где они считаются народом, двигающимся от Северного 
полюса в регион Кавказа (). Другие ученые считают источником миграции арийских 
народов равнины Сибири. Некоторые ученые называют первым источником 
миграции на Иранское плато регион Персидского залива (), и, наконец, как первое 
место обитания ариев рассматривается район Памира и их миграция оттуда. 

Следует сказать, что «о древнейших местах Средней Азии имеются лишь 
легендарные сведения. Древнейшими источниками информации в области 
религиозных традиций являются индийские и иранские. В этих источниках 
выдвигается и доказывается гипотеза, что Памирский выступ был колыбелью ариев, 
рассеявшихся отсюда в другие места» ()  

Основанием для выводов профессора Шишова является Зенд Авеста.  
В тексте говорится, что имелась влиятельная группа занд:  
В период царства Джамшида () люди «образовывали общины и социальными 

классы, то есть объединяли отдельные роды, и кто-то становился вождем и 
предводителем массы». В то время царила суровая зима. До этого на этой земле было  
жарких месяцев и  холодных месяцев. В эпоху Джамшида зима длилась десять 
месяцев, а лето — всего два месяца. Тогда Джамшид, по указанию Ахурамазды, отвел 
людей на светлую, т. е. более теплую, землю – на юг. 

Миграция первых ираноязычных народов началась из Согда, оттуда двинулись на 
Мерв, Балх, Нису, Герат, Викбрит, Хитомат и Рей. Большая часть арийцев поселилась 
на равнинах, в русле полноводных рек. Джамшид построил жилые земли и основал 
города, вмещающие ,  и  человек. Он уложил дороги, положил начало 
земледелию и уходу за растениями, их культивированию, выстроил себе дворец (). 
Главным моментом в этом является то, что во время миграции Джамшид и его люди 
видели многие земли, через которые они проходили, пустые и разрушенные. 
Джамшид заселил эти земли людьми и животными (появление народа занд).  

Эту эпоху в эпосе «Шахнаме» называют «золотым веком» (). 
Если принять повествование периода Джамшида о разных арийских племенах и их  

«социальных классах» и обществах, с родным языком и разными диалектами, то 
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Почему язык народа, жившего на южном побережье Каспийского моря до 
арийских народов не есть иранский 

 
Настоящее предисловие является продолжением предисловия к предыдущему 
восьмому тому. Еще раз подчеркнем, что согласно историческим сведениям и 
археологическим находкам, по крайней мере, периода после VI тысячелетия до нашей 
эры (), народности, проживавшие на южном побережье Каспийского моря, не были 
едины в этническом отношении. Они представляли собой некий конгломерат оседлых 
коренных народов (таких как, касситы и предшествующие им группы) с кочевыми 
племенами.  

Здесь следует упомянуть влияние кочевой культуры юго-западного Ирана и 
носителей джейтунской культуры из Южного Туркменистана (туркм. Jeýtun 
medeniýeti) и северо-восточного Ирана в эпоху неолита (VI тысячелетие до н.э.) (). 
Генетически она связана с ближневосточными (досемитскими) 
раннеземледельческими культурами: Джармо, Чатал-Хююк. Выделена советским 
исследователем В.М. Массоном на основании раскопок --х годах

1
. 

Названа в честь места Джейтун в км к северо-западу от Ашхабада. Советские 
антропологи В.В. Гинзбург и Т.А. Трофимова, исследовавшие древние джейтунские 
захоронения, пришли к выводу, что антропологически древние земледельцы 
Джейтунской культуры Южного Туркменистана в расовом отношении принадлежали 
к европеоидному восточносредиземноморскому типу

2
. 

В бронзовом веке следует упомянуть культуру шумеров () и аккадцев. 
При этом с начала I до III железного века, почти тысячу лет, не было сообщений о 

серьезной этнической миграции на территорию древнего Мазандерана.  
До этого времени (начало I тысячелетия до н.э.) на протяжении тысячелетий среди 

племен, живших на южном побережье Каспийского моря, были гираканцы, тапуры, 
марды, анарианцы (хурриты), кадусии, албанцы и утианцы. Следует иметь в виду, что 
указанные племена, имея общий язык и культуру, известные как каспии, имели 
этнические особенности, как языковые, так и культурные. Они находились под 
контролем племени каспиев (Геродот и Страбон упоминают о некоторых 
самостоятельных групп мардов и тапуров в своих работах). После этого (III железный 
век) наиболее известными народностями, вторгшимися в древний Мазандаран, были 
арийцы, получившие политическое превосходство над другими местными племенами. 
После древних ариев на эту территорию пришла скифская волна (также арийцы), а 
позднее появились тюрки Центральной Азии.  
                                                                                                                                              
1 Массон Вадим Михайлович. URL: https://web.archive.org/web// 

http://www.sati.archaeology.nsc.ru/encyc_top/encyc/term.html?act=list&term= 
2. И.Б.Шишкин. У стен великой Намазги. Москва: Наука (). 

https://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%A2%D1%83%D1%80%D0%BA%D0%BC%D0%B5%D0%BD%D1%81%D0%BA%D0%B8%D0%B9_%D1%8F%D0%B7%D1%8B%D0%BA
https://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%98%D1%80%D0%B0%D0%BD
https://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%91%D0%BB%D0%B8%D0%B6%D0%BD%D0%B8%D0%B9_%D0%92%D0%BE%D1%81%D1%82%D0%BE%D0%BA
https://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%94%D0%B6%D0%B0%D1%80%D0%BC%D0%BE
https://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%A7%D0%B0%D1%82%D0%B0%D0%BB-%D0%A5%D1%8E%D1%8E%D0%BA
https://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%94%D0%B6%D0%B5%D0%B9%D1%82%D1%83%D0%BD_(%D0%B0%D1%80%D1%85%D0%B5%D0%BE%D0%BB%D0%BE%D0%B3%D0%B8%D1%8F)
https://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%93%D0%B8%D0%BD%D0%B7%D0%B1%D1%83%D1%80%D0%B3,_%D0%92%D1%83%D0%BB%D1%8C%D1%84_%D0%92%D0%B5%D0%BD%D0%B8%D0%B0%D0%BC%D0%B8%D0%BD%D0%BE%D0%B2%D0%B8%D1%87
https://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%A2%D1%80%D0%BE%D1%84%D0%B8%D0%BC%D0%BE%D0%B2%D0%B0,_%D0%A2%D0%B0%D1%82%D1%8C%D1%8F%D0%BD%D0%B0_%D0%90%D0%BB%D0%B5%D0%BA%D1%81%D0%B5%D0%B5%D0%B2%D0%BD%D0%B0
https://books.google.tm/books/about/U_sten_velikoj_Namazgi.html?id=4dNxyAEACAAJ&redir_esc=y
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descent, which dispersed from here to other places."
1
 Professor Shishev's source in this 

speech is Zand-Avesta. The Zandi masses were the most influential groups: 
During the period of the Jamshid Kingdom,

2
 people "came in the form of types and 

formed communities, that is, he united the separate clans into a mass and became the 
leader and guide of the masses and herds." Before that, there were seven hot months and 
five cold months in this land. In the age of Jamshid, winter lasted for ten months and only 
two months remained for summer. Then Jamshid took people to the bright land, that is 
land with warmer winter, to the south... 

The march started with the migration of the first inhabitants from Sogd, from there 
they went to Marv, Balkh, Nisa, Herat, Vikbrit, Hitomat, Ray... Most of the Aryans settled 
in valleys filled with water... Jamshid builds residential and establishes cities in which he 
accommodates  people,  people, and  people. He builds roads, starts farming 
and cultivation, and builds a palace for himself."

3
 The central point in this report is that 

"During the migration, Jamshid himself and his people, all the lands they landed on, It was 
devoid of inhabitants and uninhabited [or they saw them so]. Jamshid settles these lands 
for the first time with people and animals [the place where is the beginning of the Zandi 
people]. This era is called the Golden Age in the epics"

4
. 

If we accept the religious narrative of the Jamshid period that different Aryan tribes 
came in the form of "types" and formed societies, that is, they had a mother tongue with 
different dialects, then each of the dialects can be considered a branch of the language 
considered as Aryan. However, the various Aryan tribes who gained political supremacy 
in the conflict with the indigenous peoples, the language of the natives cannot be 
considered a branch of the Aryan language, but it should be said: the various tribes of the 
lands named Iran, who had their own spoken language, after the political supremacy of 
the  Aryans, their language and culture have been absorbed by the language and culture of 
Aryans, not that their language is considered a branch of Aryan language, which seems 
worthy of consideration. 
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are worthy of consideration. In addition, Henry Field's anthropological book about the origin of the long-
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race in Mazandaran. 
2 Professor Alexander Shishev, the same source. 
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 Hirmand Publications,  
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Albanians and Utians. Considering the fact that the above-mentioned tribes, while having 
a common language and culture under the name of Kasi, had special ethnic characteristics, 
both language and culture, as Herodotus and Strabo have mentioned some independent 
beliefs of Amards and Tapurs in their works. After that (Iron Age ), the most prominent 
people who migrated and invaded ancient Mazandaran were the Aryans, who gained 
political superiority over other nomadic and resident tribes. After the Aryans, the 
Scythians, and the Turks of Central Asia moved to this region, in the nomenclature of 
plants, animals, birds, aquatic animals and trees, traces of the language of ancient peoples 
whose account have come in the eighth volume of Caspian researches in the form of 
independent speech. The differences in the names indicate the diversity of ethnic groups in 
the research area of this joint collection, which seems to require new specialized linguistic 
work with new methods.  

After this period (the formation of the Median and Achaemenid empires...), the 
southern shore of the Caspian Sea was considered Iranian politically, not racially, and in a 
wide area (the land of Iran...), they were famous and listed under this name, the inhabitants 
of this bank were not considered native masses as before, although their native culture was 
permanent. Therefore, the mixture resulting from the combination of racial, ethnic and 

diverse religious beliefs should be evaluated from the point of view of peaceful 
coexistence, diversity and above all in the sense of human relations. According to this 
point of view, ethnological researches in the fields of finding the history of ethnic groups, 
language, culture and art of nomads and residents, in this common set of far and near 
lands, have only a scientific-research basis and not blind extreme nationalism. It is worth 
mentioning that ethnological research in Mazandaran and predominantly in the southern 
shore of the Caspian Sea and even in the research area of this joint collection is very 
complex and sometimes complicated due to the presence of diverse clans, tribes and 
ethnic groups. 

On the other hand, the lack of consensus or agreement about the origin of some of the 
first migrations of non-native peoples among scientists, as well as the impact of 
biogeography as a factor in migration, are the cases that have shaped theories that have 
changed over the course of more than a century and recently, with archaeological findings 
and genetic science, new perspectives have been created in the scientific analysis of the 
discussed topics. It is clear that the most controversial nomadic peoples are the Aryans, 
which according to the classification of theories, by Professor Shishev in his paper "Origin 
of the Aryans

1
 is very significant, which is classified as follows: "A - emerging from the 

regions of the North Pole b - Caucasus area
2
 c - Some also consider the origin of the 

migration of Aryan tribes from the plains of Siberia, d - Some even consider the Persian 
Gulf area as the first origin of the migration into the Iranian plateau. e - And finally, the 
migration of the Pamir tribes is considered as the first habitat of Aryans (white race). 

It should be noted that "about the most ancient places in Central Asia... there are only 
legendary statements. The oldest informative sources are information on the religious 
traditions of Indian and Iranian descent. In these sources, a hypothesis is proposed and 
explained. It should be noted that the Pamir prominence was the cradle of the Aryan 
                                                                                                                                              
1 Professor Alexander Shishev, the origin and upbringing of the Tajiks from the first Irianum Vicheh 

(Pamir) to the second Irianum Vicheh (Iran), researches about the shores of the Caspian Sea, volume  
2 A: Aziz Arianfar's interview about mother tongue. B: Based on archaeological reports [the influence of 

the Kora-Ars culture from the west of the southern shore of the Caspian Sea to the middle of Mazandaran 
during the Bronze Age is confirmed, but the culture was not influential and dominant, Dr. Hassan Fazli 
Nesheli and Dr. Mojtaba Safari] Researches about the coast The Caspian Sea Volume . 
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Why is the language of the pre-Aryan people living on the 
southern shore of the Caspian Sea not considered a branch of 

the Iranian language? 
 

It is necessary to remind that, the present introduction is a continuation of the introduction 
to the previous issue (Volume ), therefore, it is worth mentioning that, the people of the 
southern shore of the Caspian Sea, ethnically and racially, according to historical reports 
and archaeological findings, at least after the th millennium

1
 BC onwards, are a mixture 

of the interaction of indigenous peoples (Kassis and Pre-Kassis) with nomads - that is, the 
whole set of ancient peoples who over thousands of years with their special language and 
culture, came - that in terms of time, first of all, we should mention the presence of the 
wise human species (Homo sapiens) in the Paleolithic era

2
, who went through their 

complex evolutionary process at least from the th to the th and th millennia BC 
until the formation of the new human society, and according to archaeological findings, 
during this process, they achieved advanced geometric thinking. After that, the influence 
of the nomadic culture of the southwestern tribes of Iran and the people of the Jitun culture 
from the south of Turkmenistan

3
 in the Neolithic era (th millennium BC), and also in the 

Bronze Age, the culture of the Sumerians and the Prichais... should be mentioned
4
. A 

point that should not be overlooked is that from the beginning of the first Iron Age to 
almost the third Iron Age, nearly a thousand years, there was no report of an influential 
ethnic migration to ancient Mazandaran, except until this period (at the beginning of the 
first millennium BC), during thousands of years, all the tribes living on the southern shore 
of the Caspian Sea were the Vahrakanis, Tapurs, Amards, Anarians (Hurrians), Kadus, 
                                                                                                                                              
1 Tayar Yazdan Panah Lemuki, History of Ancient Mazandaran, p. , Cheshme publication,  
2 Dr. Elham Qasidian, in search of human settlements in Mazandaran, researches about the shores of the 

Caspian Sea, volume  
3 Tayar Yazdan Panah Lemuki, the formation process of human society, researches about the shores of the 

Caspian Sea, volume  
4 Tayar Yazdan Panah Lemuki, history, culture, art and language of ancient Mazandaran before the arrival 

of Aryans, speech text at Moscow State University, May , Forohar No.  and , year ,  
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